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Redakce Hornočermenského 
zpravodaje přeje všem klidné 
prožití adventu a svátků 
vánočních.
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Vážení čtenáři,
vychází poslední číslo Hornočermenského zpravodaje 
v roce 2013. Je čas bilancování, čas ohlédnutí za starým 
rokem, čas předsevzetí a plánů do roku nového. Není 
tomu jinak ani na obecním úřadě. Co se nám poda-
řilo, co se nevyvedlo, z čeho jsme se poučili, a co nás 
čeká nového? Letošní rok byl pro Čermáky jiný než pro 
většinu obcí, jelikož došlo k výměně starosty mimo vo-
lební období. Díky bývalému starostovi ing. Petru Ši-

larovi, vedoucí úřa-
du JUDr. Hance 
Vágnerové a  účetní 
Božence Hajzlero-
vé, byly rozjety pro-
jekty a  dotace na 
zateplení sokolov-
ny, zateplení školy, 
školky, byla rozpra-

cována žádost na stavbu rozhledny na Mariánské hoře, 
na dětský klub a na revitalizaci hřbitova. Tyto projekty 
jsme musely už jenom dokončit, udělat výběrové řízení 
a zrealizovat. Letos se nám podařilo zateplit sokolovnu 
včetně rekonstrukce kotelny, upravil se bezbariérový 
vstup a přilehlé asfaltové plochy, dokončuje se dětský 
klub. Bylo uzavřeno výběrové řízení na zateplení školy 
a školky. Realizace bude probíhat v roce 2014, je vedeno 
výběrové řízení na revitalizaci hřbitova, realizace bude 
také v r. 2014. Do konce letošního roku by mělo pro-
běhnout výběrové řízení na zhotovitele rozhledny na 
Mariánské hoře, stavba by se měla realizovat v polovině 
roku 2014.   Co se nepodařilo? Nepodařily se zreali-
zovat opravy obecních cest. Jak už jsem se zmiňovala 
v minulém čísle zpravodaje, cesty se budou opravovat 
hned na jaře.  Zároveň vám všem musím poděkovat za 
trpělivost při rekonstrukci silnice Horní - Dolní Čerm-
né a při zkapacitnění koryta potoka.  Příští jaro by se 
měl ještě dodělat úsek silnice od Krčmy směrem k od-
bočce do Brodu. Při té příležitosti se dořeší nešťastný 
detail chodníku u Krčmy.

Vánoční čas je zároveň čas k  zastavení, k potkávání 
se navzájem. Chtěla bych Vás prostřednictvím zpravo-
daje pozvat na „tradiční přípitek se starostou“. Převzala 
jsem pomyslnou štafetu po Petru Šilarovi, který s tou-
to tradicí začal. Setkání se bude konat 30. 12. od 17.00 
na parkovišti u Krčmy. Bude se opět podávat vánoční 
punč, zazpíváme si známé vánoční písně. Texty budou 

pro Vás připraveny a budou se rozdávat na parkovišti. 
Vezměte s sebou svíčku a společně tak umocníme vá-
noční atmosféru.  

Chtěla bych poděkovat celému týmu zastupitelů a za-
městnanců obce. Děkuji mému předchůdci Petrovi za 
to, že nad Čermnou stále drží „ochrannou ruku“.   

Co vám popřát závěrem? Budu se opět opakovat. Pře-
ji vám všem zdraví. Přeji vám šťastná setkání s rodinou, 
přáteli.  Těm, kterým to letos nebude umožněno, přeji 
krásné vzpomínky na své milé. Nezapomeňte, že Váno-
ce nevznikly pro to, abychom se stresovali v obchodech, 
gruntovali, nesmyslně plnili spíže a následně přejedení 
odpadali k televizním obrazovkám, ale Vánoce by měl 
být čas, kdy si uděláme pořádek hlavně sami v sobě, kdy 
bychom měli pomoci potřebným, a k tomu vedli i blíz-
ké ve svém okolí.

Hana Motlová, starostka

Pracovní doba 
na obecním úřadě
23. 12. 7.00 - 17.00 hod.
24. -29. 12. zavřeno
30. 12. 7.00 - 17.00 hod.
31. 12. zavřeno

V životě se často díváme zpátky. Když se k nám ně-
kdo blíží zezadu, otáčíme se. V autě se také jistíme 
pohledem do zpětného zrcátka. To jsou věci naho-
dilé, děláme je jednou za čas. Téměř neustálé je ale 
lidské ohlížení se v čase. A prosinec je právě tímto 
tolik typický. Vzpomínáme, co se stalo a co naopak 
ne. Co bylo dobře a co špatně. O tomhle bychom 
jistě mohli napsat celou knihu. 

Někdy je ale lepší místo vzpomínání popřemýš-
let nad budoucností. Ať už tou blízkou, či na hony 
vzdálenou. Asi každý máme něco, čeho chceme do-
sáhnout. Dnes, zítra, příští rok, nebo prostě někdy 
během života. 

Přeji Vám, ať se právě to vaše přání postupně plní, 
ale hlavně... hlavně si během svátků vánočních od-
počiňte. Alespoň na moment pusťte z hlavy celo-
roční shon a stres a užijte si klid a pohodu. 

Příjemně strávené Vánoce vám přeje 
R. Šilar, šéfredaktor
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,,Naučil jsem se, že člověk je člověkem v čekání, 
ve své schopnosti sladit svůj čas s časem Božím.“

Elie Wiesel

1. 12.��������	�;�	����	���� 25. 12.�<�=����������"��
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08.45 sváteční bohoslužby v kostele

08.45 sváteční bohoslužby na faře

08.45 novoroční bohoslužba na faře

08.45 bohoslužba na faře
18.00 koncert v kostele

vystoupí Pěvecký sbor z D.Dobrouče CAM-
PANULA

odpoledne Tříkrálová sbírka v H. Čermné
(záměry použití viz níže)

18.00 Tříkrálový koncert v kostele
vystoupí Klavírní trio z pražské konzer-
vatoře
P. Mazancová housle, M. Ochmanová 
klavír. M. Keller violoncello
s programem: S. Rachmaninov: 
Elegické trio, A. Dvořák: Dumky, 
F. Mendelssohn-Bartholdy: Trio c-moll, 
A. Dvořák: Klid lesa, R.Gliére: duo pro 
housle a cello

08.45 bohoslužba na faře v H. Čermné
14.00 bohoslužba v Horním Třešňovci

08.45 bohoslužba s dětmi na faře v H. Čermné
18.00 adventní nešpory s chrámovým sborem pod 

vedením Daniela Duška v kostele

18.00 koncert v kostele
vystoupí Dómský komorní sbor při ZUŠ 
se zaměřením na církevní hudbu v Brně 
pod vedením D. Kolařové s progra-
mem: J. S. Bach: Preludium a fuga c moll, 
C. Franck: Piéce héroïque, L Boëlmann: 
Toccata z Gotické suity, W. A. Mozart: Mše 
G dur, F.Schubert: Psalm 23, F.Mendelssohn
-Bartholdy: Laudate pueri, Z. Pololáník: 
Cantus laetitiae

Program sestavil: J. Keller

08.45 bohoslužba v kostele v H.Čermné
14.00 bohoslužba v Horním Třešňovci
16.00 ekumenické bohoslužby v kostele 

v Dolní Čermné

Záměry použití Tříkrálové sbírky jsou tyto:
 » Občanská poradna – rozšíření služby (provozní doby)
 » Sociální rehabilitace Lanškroun 
 » Nízkoprahové zařízení pro lidi bez domova Lanškroun – zajiš-

tění služby
 » Centrum pod střechou Letohrad – technické úpravy
 » „Šance pro rodinu“ – zajištění služby
 » Charitní ošetřovatelská služba, domácí hospicová péče – úpra-

va suterénních prostor (zázemí)
 » Rodinné centrum Kopretina Sloupnice – zajištění služby
 » Fond na rozvoj stávajících projektů
 » Přímá pomoc
 » Pomoc do Indie (domky pro chudé)
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Advent dostal jméno od slovesa adventire, přicházeti. Přichází 
zima, Vánoce, ale věřící čekají na příchod Spasitele, Ježíše Kris-
ta.

Ještě v 19. století vypadal advent úplně jinak než dnes. Vět-
šina lidí tenkrát žila na venkově a jejich čas byl spjat s kolobě-
hem přírodního dění. V prosinci příroda spí. Život stromů se 
stáhl do kořenů, zvířata vyhledávají zimní úkryty nebo usínají 
zimním spánkem. Ptáci, kteří tu zůstávají, poletují tiše, jako by 
zapomněli na své písně. Den se krátí, nastávají dlouhé zimní 
večery. Dříve se touto dobou mlátilo obilí, opravovalo nářadí, 
zpracovával se len a konopí, dralo se peří. Byla do doba sou-
sedských návštěv, při kterých se zpívalo a vyprávěly se příběhy. 

K adventu patří i adventní kalendáře. Vzešly ze zvyku, který 
se jmenoval Jeruzalém a jeho původ je z oblasti severozápadu 
Německa. Děti si kalendář dělaly samy. Byla to kulisa domů 
s  prostřiženými okénky a  okeničkami, která se stočila k  sobě 
a doprostřed se umístila svíčka. Jeruzalém tak tvořil jakési stí-
nítko k lampě. Když bylo dítě hodné, mohlo otevřít každý den 
okeničku a pustit světýlko ven. Tak se postupně Jeruzalém roz-
svěcoval a vydával stále více světla. 

V době adventu nás čeká i Mikuláš a také sv. Barbora – mů-
žeme nařezat „barborky“ – větévky ovocných stromů nebo zla-
tého deště a těšit se, že do Štědrého dne rozkvetou a přinesou 
nám zdraví a zdar.

Dnes žijeme jinak, ve větším shonu, naplněném předvánoč-
ním úklidem, pečením cukroví a přemýšlením, jakým dárkem 
uděláme svým blízkým radost.

Ne každý má ale to štěstí, že ho čeká teplý domov a rodina. 
Armáda bezdomovců se choulí někde v  chatrném obydlí, ti, 
kteří mohou, vyhledávají ubytovny s  teplým jídlem a  postelí. 

Mnoho nemocných zůstává upoutáno na lůžku, 
osamělí lidé postrádají blízkého člověka. 

My, kteří se máme dobře a  nic podstatného 
nám nechybí, můžeme trochu přispět potřeb-
ným. Třeba tím, když pošleme SMS při posle-
chu adventních koncertů nebo jen tím, že na-
vštívíme své blízké, na které jsme si během roku 
neudělali čas.

Hezky si užijme dobu adventní a vánoční.
E. Petříková
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Zubní pohotovost
14. -15. 12. 2013 M. Appl Dolní Čermná 222 603 471 194
21. -22. 12. 2013 A. Bílý Lanškroun, Opletalova 567 465 324 829
24. 12. 2013 R. Beranová Jablonné nad Orlicí, U koupaliště 149 465 642 267
25. 12. 2013 J. Filipová Lanškroun, Strážní 151 465 325 212
26. 12. 2013 M. Hrdinová Lanškroun, Opletalova 17 465 324 829
27. 12. 2013 R. Jáňová Mladkov 133 465 635 441
28. 12. 2013 M. Jaslovská Žamberk, nám.Gen.Knopa 837 465 676 818
29. 12. 2013 D. Ježková Letohrad, U Dvora 815 465 620 528
30. 12. 2013 Z. Jedličková Bystřec 182 465 642 990
31. 12. 2013 M. Johnová Letohrad, Šedivská 498 465 622 216
1. 1. 2014 V. Karásková Letohrad, U Dvora 815 465 620 358
4. –5. 1. 2014 Z. Kobzová Lanškroun, 5.května 2 465 322 897
11. –12. 1. 2014 M. Kopecký Lanškroun, Strážní 151 465 322 907
18. –19. 1. 2014 H. Krčálová Žamberk, nám.Gen.Knopa 837 465 676 824
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Byl váš sen pracovat s koňmi? 
Už od dětství jsem mezi nimi vyrůstal. Na statku byli 
tažní koně a později založen i jezdecký oddíl.
Následovala práce s dostihovými koňmi v ZD Le-
tohrad a poté odchod do zahraničí, kde se mi otevřely 
obzory a nabral jsem spoustu zkušeností.

Jak probíhá taková příprava závodního koně? 
To je velmi individuální, ale koně pracují pod sedlem 
denně, téměř po celý rok. Začíná se objemy - fyzickou 
přípravou, dále rychlostní příprava a skoková. Spor-
tující koně krmíme 3x denně, dávky jim upravujeme 
podle zaměření a daného tréninku.

Jak často se účastníte dostihových závodů? 
To je také u každého koně jiné. Například Speranza 
tuto sezónu odběhl 6 dostihů.

!�(������

Sen o Velké pardubické  
Snad všichni obdivují koně, kteří se pa-
sou na louce za truhlárnou. Ne každý 
však ví, že mezi nimi je i kůň - valach Spe-
ranza, který se v  letošním roce zúčastnil 
Velké pardubické. Jeho majitel a  trenér, 
Jaroslav Pecháček, zde chová kolem 30ti 
koní.  My jsme si s ním o Speranzovi a jeho 
práci krátce popovídali.  

Co považujete za váš doposud největší dosažený 
úspěch? 
Za největší úspěch považuji třetí místo Speranzy 
v Ceně Labe 2012, což je po Velké pardubické nejtěžší 
dostih u nás.

Jak jste prožíval start Speranzy ve Velké pardubické? 
Byl jsem nervózní, ale to by byl každý. Přece jen, jsou 
to dostihy a stát se může cokoli. 

Jak hodnotíte jeho start v tomto slavném závodě? 
Bohužel jsme měli smůlu.  V nepřehledné situaci na 
Popkovickém skoku ztratil svého jezdce. 

Spravil si Speranza chuť po smolném pádu na VP? 
Ano, v závěrečné steeplechase II. kategorie na 4200m 
zvítězil a zanechal za sebou spoustu vynikajících pře-
kážkářů.

 Máte nějaký sen, který byste si chtěl ohledně koní 
splnit? 
Samozřejmě. Vyhrát Velkou pardubickou :-) 
Děkuji za rozhovor P. Hajzlerová

Rozhovor
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Český zahrádkářský svaz v Horní Čermné má 29 čle-
nů, z toho 9 starších 75 let. Jistě si domyslíte, jakou ak-
tivní  činnost si můžeme dovolit.  

Naší hlavní činností je moštování ovoce. Letos jsme 
začínali 21. 9. a  končili 9. 11. Je to 8 pracovních so-
botních dní. Není  jednoduché zajistit veškerou pří-
pravu a obsluhu, proto bychom chtěli všem pracovní-
kům v moštárně poděkovat (pomáhat chodí i rodinní 
příslušníci).  Jsme rádi, že letos byla příprava trochu 
jednodušší. Pořídili jsme  totiž nerezovou vaničku pod 

lis, a tím nám odpadla povinnost, původní  dřevěnou 
vaničku týden před zahájením napouštět vodou, aby se 
zatáhla. 

Letos přišlo do moštárny 169 zájemců. Nepřicházejí 
jen místní, ale i ze sousedních obcí a měst. Celkem bylo 
vylisováno 9321 kg ovoce. Lidé přicházejí několikrát za 
sezonu a chválí hlavně to, že mají mošt ze svého ovoce.

Děkujeme zájemcům o moštování, že naši práci hod-
notí uspokojivě.  Bude-li příští rok úrodný, přijďte zase.

         Věra Kosová

Letos přišlo do moštárny 169 zájemců, 
celkem bylo vylisováno 9321 kg ovoce.
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12. 11. jsme se probouzeli do slunečného, i když pře-
ce jen trochu mrazivého rána. Počasí podle předpově-
di vyšlo dokonale. Jen slabý proměnlivý vítr, nikde ani 
obláček.

Děti ze třídy Sluníček s paní učitelkou Eliškou a Hvěz-
dičky s paní učitelkou Mirkou se zhruba o půl jedenácté 
vypravily na vycházku. Cíl cesty byl trochu neobvyklý 
- veliká louka nad školou. Tam na děti čekala dvě rádi-
em řízená letadla. A samozřejmě jejich pilot, pan Ol-
dřich Kaška z Jablonného, který se modelařině věnuje 
již dlouhá léta. Na ukázku dovezl dva modely. Mentora 
a Sky Scouta. Děti se nejprve seznámily s částmi letadla 
a dozvěděly se, z čeho jsou letadla vyrobena. Pak už ná-
sledovala praktická ukázka letu. Nejdříve vzlétl model 
Sky Scout, zvaný též „Houba,“ který získal svou pře-

�	�($��&���($��$& Školková vycházka 
�������	��
��

���������	����
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zdívku díky pěnovému materiálu, ze kterého je vyro-
ben. Je to vlastně malý motorový větroň. Ve výšce pilot 
vypnul motor a model krásně plachtil. Jedna z holčiček 
se postarala o výrok dne, když se zeptala: “... ale jak ho 
teď dostaneme dolů?” :-)

Jako další přišel na řadu Mentor. To už byl opravdic-
ký motorák, který díky vysokému podvozku, startoval 
přímo z trávy. Protože je to „akrobatický model“, mohly 
děti vidět i  výkrut, souvrat či přemet. Milým překva-
pením pak pro ně bylo, když z úložného prostoru leta-
délka vysoko nad nimi vylétl roj bonbónů, opatřených 
červenými fáborky. Děti pro ně s  velikým nadšením 
utíkaly. Ty starší byly samozřejmě rychlejší a  tak ná-
sledující výsadek byl jen pro Hvězdičky, aby se dostalo 
opravdu na každého. Protože se „házení bonbónů“ líbi-

lo, ale mlsat se smí je trošičku, 
přišel na řadu malý parašutista. 
Bylo pěkné vidět děti, jak běží 
se stejnou radostí, jako předtím.

Dětem se ukázka modelů 
líbila natolik, že namalovaly 
spousty krásných obrázků z to-
hoto milého setkání. A už nyní 
se mohou těšit na jaro, kdy pro 
ně chystáme další letecké pře-
kvapení.

J. Pecháčková
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Někteří prvňáčkové kráčí do školy s  tím, že už znají 
písmenka a umí něco přečíst. Většina dětí ale začne se 
čtením až v první třídě a je na učiteli, jakou metodou 
naučí své svěřence této základní dovednosti.

Nejčastější metodou je – laicky řečeno – slabikování, 
odborně je to metoda analyticko-syntetická.

Děti nejprve čtou zvlášť písmena, pak je skládají do 
slabik a nakonec čtou celé slovo. Jako nevýhoda se uvá-
dí, že se pracuje s texty, které nemají příliš valný smysl 
a věty, nebo delší texty si přečtou až po sedmi až osmi 
měsících školní docházky. Jistě si dodnes pamatujete 
některé věty ze slabikářů, např. Máma má maso., Míla 
je milá., apod.

Zhruba od poloviny devadesátých let se na školách 
pomalu prosazuje metoda genetická, kterou jsme zvo-
lili pro letošní prvňáčky i my na naší škole. Nejde roz-
hodně o  novou nevyzkoušenou metodu, její kořeny 

sahají téměř sto let zpět. Podstatou je, že školáčci čtou 
zvlášť písmena a poté celé slovo (r-y-b-a  =  ryba). Je to 
metoda více hravá, zpočátku se hodně pracuje s barev-
nými obrázky, kartičkami s písmenky a hrají se různé 
fonetické hry.

Po druhém měsíci chození do školy už děti čtou vel-
kou tiskací abecedou krátké texty a  pohádky, čtení je 
baví a  jsou překvapené, jak jim to jde, a  hlavně čtou 
s porozuměním.

Genetická metoda je metoda přirozená, některé děti 
se tímto způsobem pokoušejí číst už v  předškolním 
věku. Při školní výuce se tedy navazuje na něco, co je 
dětem známé a blízké.

I  naši prvňáčci mohli svým rodičům na “ukázkové 
hodině”, která se konala 20. 11., předvést obrovské po-
kroky, které zvládli udělat za necelé tři měsíce školní 
docházky.

        Eliška Vaníčková, tř. uč. 1. r.
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Výlet do divadla Gong (AHA) v Praze

V  letošním školním roce nás školou provázejí dra-
ci. Dva máme jako výzdobu ve třídě. Čteme si o nich 
v pohádkách i dalších knížkách. Kreslíme je a pomocí 
kašírování jsme vyráběli dračí vejce. Odpovídali jsme 
drakovi na dopis. O  papírových dracích jsme si četli 
spoustu básniček.

1. 11. jsme šli hledat dračí hnízdo na Petřín. Vzali 
jsme s sebou papírové draky a těšili jsme se, jak budou 
na kopci létat. Bohužel vítr skoro nefoukal. Cestou jsme 
plnili úkoly: luštili jsme křížovky, hledali jsme slova – 

vetřelce v textu a vybírali 
jsme podle popisu správ-
ný obrázek dračí sluje. 
Dračí hnízdo jsme obje-
vili - a  v  něm jsme našli 
i něco „na zub“.

Žáci 2. a 3. ročníku a M. Mikulová, třídní učitelka

Lítej, lítej dráčku,
lítej jako pták,
nelekej se větru, mráčku,
vyleť do oblak.

V pátek 18. 10. jsme se sešli v šest hodin ráno na za-
stávce autobusu u Krčmy. Odtud jsme jeli autobusem 
do Lanškrouna, kde jsme přestupovali na vlak. Ve vla-
ku jsme hráli hry, nejvíc Černého Petra. Když jsme při-
jeli do Prahy, šli jsme do divadla Aha, kde nás čekalo 
představení Dobrodružství Toma Sawyera. Cestou do 
divadla jsem viděl na jednom domě krásného dinosau-
ra. Představení bylo hezké a hodně veselé. Po divadle 

jsme se společně vypravili na dětské hřiště, kde jsme 
si pohráli. Odpoledne nás čekala cesta domů. Odešli 
jsme na vlak a vraceli se zase do Lanškrouna a auto-
busem domů do Horní Čermné. Výlet do Prahy se mi 
opravdu moc líbil.

Tomáš Faltejsek
Měli jsme se sejít v šest hodin u Krčmy, ale já jsem 
nastupovala až v Nepomukách. Do Prahy s námi jela 
paní učitelka Krátká, Vaníčková, Mikulová a Balcaro-
vá. Nejprve jsme jeli autobusem, a pak vlakem. Vy-
stupovali jsme v Praze – Libni, z ní jsme šli do divadla 
Aha. Cestou jsme viděli dinopark, kde byl na střeše 
dinosaurus (býložravec). Když jsme přišli do diva-
dla, tak jsem si tam pověsili bundy na věšáky, a šli do 
hlediště. V divadle hráli Toma Sawyera. Byly v něm 
postavy: Tom, Huck, Sdánek, teta Polly, Becky. Pak, 
když divadlo skončilo, jsem si koupila lízátko. Další 
cesta byla na hřiště. Potom zase na nádraží a jeli jsme 
vlakem a autobusem domů. Já jsem vystoupila v Ne-
pomukách.

Kristýna Klejchová

�
���
��
���

���
�
�
��
��
�

Řidičské průkazy
Občané České Republiky  jsou povinni vyměnit 
své řidičské průkazy, jestliže byly vydány v rozmezí 
1. 1. 2001-30. 4. 2004, a to nejpozději do 31. 12. 2013. 
Uplynutím stanovené doby pro jejich výměnu řidičské 
průkazy pozbývají platnost. Více se dozvíte na Měst-
ském úřadě v Lanškrouně.

Nově se Horní Čermná vyskytuje na mapo-
vé službě WMS Geoportálu ČÚZK:  
http://www.gobec.cz/horni-cermna/

Čipové karty IREDO 
Postupně dochází k rušení papírových vícedenních 
jízdenek:
sedmidenní - akceptace do 6. 10. 2013
třicetidenní - akceptace do 30. 9. 2013
devadesátidenní - akceptace do 28. 12. 2013
Od 1. 1. 2014 budou také přestupní jízdenky pouze na 
čipových kartách. 
Více informací naleznete na www.hornicermna.cz 
nebo www.oredo.cz

Provoz školní jídelny 
bude od 23. 12. 2013 do 1. 1. 2014 uzavřen.

D�*��
��	�������"��&
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sezónu v Lukavici

Letošní podzim se v nepomuckém kulturním domě nesl 
v duchu hodování. Na konci října 26. 10. se spousta lidí 
přišla najíst na Křapáčové hody, kde mnozí z nich ne-
pohrdli křapáčem s uzeným masem, nebo s výbornou 
masovou směsí. Pro mlsné jazýčky jsme si jako dezert 
přichystali palačinky s marmeládou či nutellou, šlehač-
kou a čokoládou. Po večeři spousta návštěvníků zůstala 
na dobré pivo a nějakou tu kapku pro ještě lepší náladu. 
Hodovalo se až do ranních hodin a po náročném úkli-
du jsme se pomalu začínali těšit na další akci. Ta přišla 
16. listopadu, kdy jsme si pro vás připravili Kančí hody, 
kde se již tradičně podával kanec se šípkovou omáčkou 
i se zelím, aby se myslivci nemuseli hádat, jak to jistě 
všichni známe z filmu Slavnosti sněženek, a komu by 
to nestačilo, mohl si ještě přidat skvělý kančí guláš. Obě 
akce se moc vydařily. Jsme rádi, že nás přišlo podpořit 
takové množství lidí, a  těšíme se, že se se všemi uvi-
díme i na dalších akcích pořádaných SDH Nepomuky.

Lucie Křivohlávková

����"�

Konec roku se sice teprve blíží, ale konec hasičské sezo-
ny už máme zdárně za sebou. V tomto roce se ve Velké 
ceně Ústeckoorlicka, které se účastníme, konalo celkem 
13 závodů. Začalo se už 5. května závodem ve Vyso-
kém Mýtě a končilo se soutěží „Pod hradem Lanšperk“ 
konanou 22. 9. I přes spousty zničeného vybavení, na-
tažených svalů, zklamání i ranních kocovin jsme zažili 
i úspěchy a radost, získali jsme spoustu nových přátel 
a zjistili, že hasiči jsou pro nás skoro jako druhá rodina. 
Pravým vrcholem bylo však až Slavnostní vyhlášení 9. 
listopadu v sokolovně v Lukavici, pořádané SDH Čes-
ká Rybná. Nepomucký tým kluků se nakonec radoval 
ze čtrnáctého místa, tým holek z místa devátého. SDH 
Horní Čermná, která složila letos dokonce dva týmy, 
si odvezla zasloužené 16. a  18. místo. Již teď všechny 
naše týmy začínají pilně trénovat na další sezonu, aby 
se výsledky jen a  jen zlepšovaly, a  my v  příštím roce 
dokázali, že na nás naše obec může být hrdá.

Lucie Křivohlávková

Dne 12. října se u nás v Horní Čermné uskutečnil Zá-
vod požární všestrannosti Plamen 2013. Přípravu jsme 
nepodcenili a  pečlivě se připravovali, zajišťovali trať 
a zázemí pro ostatní sbory a soutěžící. 

Když byly přípravy hotové, ani na chvíli si nikdo ne-
odpočinul, a už tu byla sobota. Tedy den konání sou-
těže. Před osmou hodinou ranní se začaly sjíždět sbo-
ry z okolních obcí. Zavítaly na naše koupaliště, kde už 
bylo vše nachystané.

Po prezentaci všech družstev, jak v  kategorii mlad-
ších, starších, tak i dorost, se mohlo začít startovat. Bě-
halo se ve dvou trasách najednou, což pomohlo celý 
průběh závodu urychlit. Samozřejmě v areálu bylo za-
jištěno spousta jídla, horký čaj pro zahřátí a nějaká ta 
hudba pro zkrácení čekání na nástup na start.

V kategorii mladších i starších bylo mnoho družstev, 
ale vše probíhalo hladce a okolo jedenácté hodiny od-
startovala kategorie dorostu.

Sešla se nejen družstva dívek a chlapců, ale bylo zde 
i mnoho jednotlivců a jednotlivkyň. Dříve než doběha-

li všichni dorostenci, už byli zpět z trasy všichni mladší 
a starší a mohli začít odpočívat po svém výkonu.

Hned po doběhnutí poslední hlídky stačilo vypsání 
diplomů a mohlo se vyhodnocovat.   Naši mladší žáci 
obsadili 17. místo a starší žáci krásné 5. místo.

Pyšní jsme i na dvě první místa, která si vybojovaly 
družstvo dorostenců a jednotlivkyně Anna Jirásková.

Všem moc děkujeme za podporu a výpomoc při or-
ganizaci soutěže. I přes malou nepřízeň počasí se vše 
obešlo bez zranění a my se budeme těšit na další skvě-
lou sezonu.

Anna Jirásková
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Volební místnost, která byla tentokrát umístěna na 
obecním úřadě, se otevřela v pátek 25. října s úderem 
čtrnácté hodiny, kdy začaly předčasné volby do Po-
slanecké sněmovny Parlamentu České republiky.  Na 
účastníky voleb dohlížela sedmičlenná komise, která 
kontrolovala průběh voleb a  ráda poradila prvovoli-
čům, jak na to. Ke starším občanům se vydala část ko-
mise s přenosnou urnou, takže mohli odvolit z pohodlí 
svého domova. Zasedací místnost, kde se volby konaly, 
se uzavřela, jako v celé republice, v sobotu dvě hodiny 
po poledni. 

K  volbám v  Horní Čermné se vydalo 67,63% voli-
čů, což bylo asi o 10% více, než byla celostátní účast. 
Odevzdáno bylo 560 obálek a platných hlasů bylo 547. 
Celkové výsledky voleb v  naší obci naleznete v  grafu 
a tabulce. 

P. Hajzlerová
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Pořadí Strana Počet hlasů % Kandidát s nejvíce pref. hlasy
1. ANO 2011 108 19,74% D. Kasal, M. Dudla (4)
2. ČSSD 92 16,81% M. Stejskal (11)
3. TOP 09 91 16,63% J. Skalický, L. Netolický, P. Eliáš (3)
4. KDU-ČSL 68 12,43% P. Helekal (23)
5. Úsvit 57 10,42% M. Moučka (3)
6. KSČM 49 8,95% J. Fišer, M. Ouřecký (4)
7. ODS 30 5,48% S. Švarcová (5)
8. Svobodní 13 2,37% –
9. Změna 12 2,19% J. Votrubec (2)

10. SPOZ 9 1,64% J. Dušek (1)
11. Piráti 6 1,09% M. Ferjenčík, P. Klavík (1)
12. Strana zelených 6 1,09% J. Čáslavka, K. Rýdl, J. Matouš, P. Kvapil (1)
13. Hlavu vzhůru 2 0,36% L. Matras, Z. Sokolová, J. Marek, J. Tomášek  (1)
14. Soukromníci 2 0,36% –zd
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V den vzniku samostatného Československa 28. října, 
se v  jednu hodinu rozezněly zvony a  u  lva, pomníku 
padlých, začal slavnostní akt. U pomníku stála čestná 
stráž, o kterou se postarali místní hasiči, a slavnostního 
kladení věnců se ujalo vedení obce.

Několik desítek lidí si poslechlo projev starostky, ve 
kterém připomněla situaci za vzniku Československa 
a hlavně zdůraznila důležitost vlastenectví: „Neomezi-
lo se češství jenom na fandění při sportovních zápasech 
na mistrovství Evropy, světa, či v období olympijských 
her? Co je to vlastně vlastenectví? Vlastenectví nijak 
neuchopíš, nevidíš, nemůžeš ho prodat, ale ani si ho 
koupit. Vlastenectví je pocit. Je to pocit sounáležitosti 
s kusem země, sounáležitosti s okruhem lidí, sounále-
žitosti s radostmi, ale i s  problémy, které lidé řeší. Vlas-
tenectví se předává z generace na generaci a každý z nás 
se podílí na tom, aby pojem vlast, vlastenectví a národ-
nostní hrdost nebyla jenom prázdná slova a aby naše 
děti předávaly tuto pochodeň dál.“ Následně si všichni 
společně zazpívali státní hymnu a potom za doprovodu 
trubek Ach synku, synku, oblíbenou píseň T. G. Masa-
ryka. 

Nezapomnělo se ani na pomníček, který je na křižo-
vatce v Nepomukách. I na horním konci obce se sešlo 
několik lidí, kteří přišli uctít naše padlé předky. I zde se 
společně zpívalo a vzpomínalo. O čestnou stráž se zde 
postarali hasiči z Nepomuk.  

Pavlína Hajzlerová
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Kronika

Marková Marie ........................100 let
Ježek Zdeněk .............................89 let
Smítal Robert ............................89 let
Junková Marie ...........................86 let
Novák Václav .............................85 let
Motlová Věra .............................83 let
Holeček Josef .............................82 let
Cimprichová Františka ............81 let
Marešová Lydia .........................80 let
Černý Pavel ................................70 let
Dytrich Miloš ............................70 let
Faltejsková Brigita ....................65 let
Macháček Jiří.............................60 let

Srdečně blahopřejeme těmto občanům naší obce, 
kteří se v prosinci a lednu dožívají významného 
životního jubilea:

Kdo byl milován, nebude nikdy zapomenut.
Ve čtvrtek 12. 9. 2013 viděla svět-
lo světa naposledy Jiřina Sochová. 
Rozloučili jsme se s ní 20. 9. v Lan-
škrouně.

18. 10. 2013 zemřel náhle ve věku 
nedožitých 53 let Vladimír Pecháček. 
Rozloučení proběhlo 26. 10. 2013 
v Dolní Čermné. 

13. 11. 2013 ve věku nedožitých 84 let odešla na 
onen svět Eva Venzarová. Rozloučení se konalo 
v úzkém rodinném kruhu.
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19. 7. Na této besedě bylo 29 důchodců. Přišla mezi 
nás paní Libuše  Kohoutová z místní lidové knihovny. 
Připravila si ukázky z několika zajímavých knih. Jed-
nalo se o knihu Hany Parkanové Whitton Moje ang-
lická babička aneb jak vypěstovat na anglické zahra-
dě českého trpaslíka, knihu Pavla Lukeše a Vladimíra 
Dvořáka O chutích a lidech a třetí byla kniha Smějeme 
se s  Josefem Kobrem. Ukázky byly vhodně vybrány, 
zasmáli jsme se, pobavili a připomněli si jména zná-
mých herců.
2. 8. Tentokrát se dostavilo 35 důchodců. Po pravi-
delných činnostech (zpěv, počasí, různá výročí, vtipy) 
přišlo na řadu promítání. Pan Jar. Kubeš si připravil 
mnoho zajímavostí. Mezi prvními byly záběry z výsta-
vy českých korunovačních předmětů na Hradě. Tato 
výstava byla už v pořadí devátá. Dále jsme se podíva-
li na nejznámější místa v Krkonoších, navštívili jsme 
Lednici a  Valtice, Pastvinskou přehradu, zaujaly nás 
Dolomity, také letecký pohled na Prahu byl zajímavý. 
Promítání bylo doplňováno mluveným slovem. 
16. 8. Na besedu přišlo 29 důchodců. Program měl 
několik částí. V první části četla Věra Dušková z knihy 
Na plovárně s Markem Ebenem příběh paní Františky 
Garlíkové. Ta v mládí začínala  v Baťových závodech, 
celý život pracovala v textilním průmyslu. Vychovala 
dvě děti, ve věku 70 let si zažádala o živnostenský list 
a podnikala ve velkém. Rozhovor s Markem  Ebenem 
absolvovala, když jí bylo 87 let. Dále byly na programu 
citáty antických autorů, vtipy. Z knihy Richarda Crhy 
Slepičí polévka pro českou duši bylo vybráno několik 
krátkých příběh. Na závěr se všichni podrobili  120 ví-
ceméně  záludným  otázkám a vše zvládli na výbornou. 
30. 8. Dostavilo se 40 důchodců. Na besedu byla po-
zvána Bc. Lenka Kohlová, která od září 2012 do dubna 
2013 pracovala v  Keni. Přes Diakonii Českobratrské 
církve evangelické se zúčastnila programu Evropským 
dobrovolníkem v Keni aneb mapování v srdci Afriky. 
Akce se zúčastnilo 26 mladých dobrovolníků z  růz-
ných zemí. Jejich úkolem bylo zpracovávat podrobné 
mapy odlehlých oblastí, aby byla možná dobrá ori-
entace při krizových situacích (povodně, oheň atd.). 
Pracovali v terénu, získávali informace, údaje zpraco-
vávali na počítačích. Podívali se i  do ČAD, Burundi 
a  Středoafrické republiky. Dozvěděli jsme se hodně 
o životě místních domorodců, viděli jsme i záběry vol-

ně žijící zvěře. Na konci besedy zodpověděla L. Kohlová 
mnoho otázek. 
13. 9. Na besedu přišlo 40 důchodců. Na programu 
bylo vyprávění paní Jaroslavy Novákové o zájezdu do 
Anglie. Zúčastnila se ho letos v červenci s cyklistickým 
oddílem z  Lanškrouna. Jelo 48 lidí, cesta trvala dva 
dny. Z Antverp se dostali do Calais a lodí do Doveru. 
Jejich cílem byla jihozápadní Anglie - Cornwall. Ces-
tovali střídavě autobusem a na kolách. Byli ubytováni 
ve výborně zařízených karavanech, jídlo měli vlastní. 
Navštívili několik přístavních měst, krátce se zastavili 
i v Londýně. Prohlédli si mnoho kulturních památek, 
zaujaly je i keltské posvátné kameny. Silnice byly úzké, 
ale dobře udržované, terén byl horský, náročný. 
17. 9. V úterý se uskutečnil plánovaný autobusový 
zájezd. Cílem bylo Horní Jelení a Choceň. V Horním 
Jelení jsme navštívili dva závody – HUCK a BERGER. 
V  prvním se vyrábějí různé sítě – ochranné, záchyt-
né, na branky, na míčové hry, na hřiště, do aut apod. 
Na elektrických šicích strojích pracují převážně mladé 
ženy. V druhém závodě jsme viděli, jak z polyetylenu 
a polyuretanu vznikají pomůcky na doskočiště, žíněn-
ky apod. V  mlékárně v  Chocni  jsme byli seznámeni 
s historií podniku, založeného v roce 1928. V současné 
době se zaměřují na výrobu másla, tvarohu a smetano-
vých  jogurtů. Od roku 1980 se zde vyrábí pomazánko-
vé máslo, od roku 1984 smetanové jogurty. Zhlédli jsme 
i film o provozu, byli jsme pohoštěni jogurtem. Hodně 
žen si nakoupilo v podnikové prodejně různé mléčné 
výrobky. Zájezd se všem moc líbil, byl dobře zorganizo-
vaný, měl pěknou náplň.
27. 9. Na besedu přišlo 36 důchodců. První část pro-
gramu vyplnila paní Nela Kubešová. Vyprávěla o svých 
zážitcích z  návštěvy Sankt Petěrgburgu v  roce 2002. 
Současně jsme zhlédli i  mnoho obrázků a  fotografií. 
Paní Kubešová nám připomněla  vzácné památky ar-
chitektury - Zimní palác, Ermitáž, Petropavlovskou 
pevnost, Zvonici, Petrodvorec s jeho fontánami, zaujal 
nás i Něvský prospekt a Aurora. Druhou část programu 
připravil pan Jaromír Kubeš. Promítl nám film Vltav-
ská kaskáda. Dozvěděli jsme se zajímavé věci o účelu, 
možnostech a  rozměrech jednotlivých staveb. Zhlédli 
jsme přehradu Štěchovice, Slapy, Orlík, Kamýk, Lipno 
a některé další menší stavby.

V. Dušková
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Pokud máte rádi vánoční atmosféru a baví vás zpívat 
vánoční koledy, vyjděte si 27. prosince kolem poledne 
na Mariánskou horu. Již několik let organizuje Klub 
českých turistů výšlap z  Lanškrouna, na jehož konci 
si při svíčkách všichni společně zazpívají nejznámější 
koledy. Každoročně se na tomto poutním místě sejde 
kolem 200 zpěváků, kteří vytvoří nezapomenutelný pě-
vecký sbor.

Start pochodu je plánován na 10 hod. od Dělnického 
domu a zpívání koled v poutním kostele Narození Pan-
ny Marie obvykle probíhá kolem pravého poledne

Pavlína Hajzlerová

Omlouváme se čtenářům za chybu v článku minulého čísla. Jméno nepomuckého kronikáře je samozřejmě Karel Motl. Omlouváme se. Redakce
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8. 12. 2013 od 18.00 
v evangelickém kostele
koncert pěveckého sboru z D. Dobrouče
děti 20Kč, dospělí 50Kč
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20. 12. 2013 od 18.00
sokolovna Horní Čermná
vystoupí pěvecký sbor a taneční 
kroužek při ZŠ Horní Čermná 
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30. 12. 2013 od 17.00
parkoviště u Krčmy
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25. 1. 2014
sokolovna Horní Čermná
hudba: SORRY
bohatá tombola, myslivecká kuchyně
místenky v prodeji od 13. 1. 2014 na 
obecním úřadě.
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8. 2. 2014
sokolovna Horní Čermná


